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Už není na co čekat, jedenáct kandidátů do Senátu 

České republiky za volební obvod číslo 62 Prostějovsko, 

Tovačovsko a Kojetínsko se tento víkend utká v pří-

mém souboji o hlasy voličů. V pátek 5. října a v sobotu 6. 

října je na pořadu první kolo senátních voleb. A jelikož se 

nepředpokládá, že jeden z rozsáhlého seznamu kandi-

dátů v tomto kole získá nadpoloviční většinu hlasů, če-

ká nás s největší pravděpodobností kolo druhé během 

příštího pátku a soboty. To už si ovšem voliči svého no-

vého senátora či senátorku budou vybírat pouze ze dvou 

kandidátů, kteří do „finále“ postoupí s nejlepším 

volebním výsledkem kola prvního. 

Senátní volby bývají většinou na pokraji zájmu veřejnosti, voleb se pravidelně 

účastní v průměru pouhá pětina voličů. Ty letošní však mohou na Prostějovsku 

překročit svůj účastnický stín, vždyť voliči si ve volebním obvodu Prostějovska, 

Tovačovska a Kojetínska vybírají z absolutně rekordního počtu možností v celé 

historii voleb do horní komory Parlamentu! V případě jedenácti kandidatur se 

dá jistě hovořit o značné roztříštěnosti politického spektra v místních konči-

nách, což kritizuje i část předmětných kandidátů. Mnozí z nich se totiž nebyli 

schopni domluvit na společné kandidátce v rámci několika politických subjek-

tů. O to ale může být sama volba zajímavější a pro Prostějovany i atraktivnější. 

Jen a jen na voličích bude tedy už o tomto víkendu záležet, zda volební obvod 

číslo 62 bude mít po Janu Kavanovi, Robertu Kolářovi a Boženě Sekaninové 

zbrusu nového senátora či senátorku. Nebo si už dvanáctiletý mandát pro-

dlouží o dalších šest let Božena Sekaninová a vyhraje tak potřetí v řadě? To 

vše se s největší pravděpodobností na sto procent dozvíme až po druhém 

kole senátních voleb v sobotu 13. října večer. Už tento pátek či sobotu by však 

Prostějované neměli u prvního kola senátních voleb chybět!
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Milé čtenářky,
vážení čtenáři,
a je to tady! Po 
šesti letech se 
opět budeme 
tento pátek a so-
botu, s  největší 
pravděpodobností i stejné dny 
v  příštím týdnu, potkávat ve 
volebních místnostech u příle-
žitosti senátních voleb. Na tuto 
instituci panují dlouhodobě roz-
poruplné názory, osobně ctím 
ten nejzásadnější - je to pojistka 
demokracie. Bez horní komory 
by ta dolní vyváděla ještě víc, než 
vyvádí teď... Je totiž třeba, aby 
každý měl svého hlídacího psa, 
bez kontroly to prostě nejde. 
Především z tohoto důvodu jsem 
přesvědčen, že volit senátora má 
smysl. Navíc pokud má zrovna 
ten váš obvod štěstí, že je to oso-
ba, která se za vás takzvaně bije 
na místech, kam se běžný člověk 
nedostane, pak máte z poloviny 
vyhráno. Patřičná přímluva a vů-
bec samotný přednes informací 
z  míst, kam se prostě pražský 
úředník nedostane, má mnohdy 
cenu zlata. Jestli tak činila stávají-
cí senátorka, nechť posoudí prá-
vě voliči. Zhodnocení její práce 
právě nastává. Pokud ne, dojde 
na změnu.
Ať už to ale dopadne jakkoliv, dů-
ležité je, abyste hlavně k volbám 
přišli. Jedině pak má demokracie 
smysl.
 Za redakci nejen tohoto 
 speciálu, ale i 
 celého Večerníku

Petr Kozák
šéfredaktor

PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku

V odpovědích na anketní otázky, 
které PROSTĚJOVSKÝ Večerník 
rozeslal všem jedenácti kandidá-
tům do Senátu České republiky 
za volební obvod číslo 62 - Prostě-
jovsko, Tovačovsko a Kojetínsko, 
se objevily také mnohé vtipné 
hlášky. Ty nejlepší Večerník pro 
své čtenáře zaznamenal a vytvořil 
plejádu těch NEJ perliček. 
Vše další najdete na stranách 11-14. 

* „Všichni si paní Sekaninovou vyba-
vují jen jako kladečku věnců a stři-
hačku pásek.“ 
Irena Blažková (ANO 2011) se ptala 
na názor ohledně dosavadní prostě-
jovské senátorky. 

* „Zkuste najít některá vystoupe-
ní či návrhy stávající senátorky. 
Pokud nic nenajdete, chyba není 
u vás...“ 
Také Pavel Dopita (SPD – Tomio 
Okamura) si rýpnul při ohlédnutí za 
dvanáctiletým působením paní Seka-
ninové v  horní komoře Parlamentu 
ČR.

* „Rozhodně se chci zúčastnit jedná-
ní obecních zastupitelstev všech obcí 
regionu!“ 
Tak to aby si Jaroslav Fidrmuc (KDU-
-ČSL) v případě volebního vítězství na-
jal letadlo s raketovým pohonem...

* „Chci zůstat v reálném světě, niko-
liv se na šest let ztratit v chodbách 
Valdštejnského paláce!“ Dagmar 
Halašová (ODS) má na práci senátor-
ky v případě vítězství zcela jasný názor. 

* „Na práci pana Kavana si již ne-
vzpomínám!“
Jitka Chalánková (nezávislá) k  před-
chozím zvoleným senátorům

* „Jsem sportovec a  vím, že nikdy 
nemá ani favorit dopředu vyhráno!“ 
Jan Krchňavý (PéVéčko) je podle svých 
slov bojovník a hodlá se s favority o post 
senátora utkat ve férovém souboji. 

* „Posledních dvanáct let tábořila 
v  Senátu paní Božena Sekaninová. 
Jistě za tuto dobu udělala pro nás 
spoustu pozitivních věcí, ale momen-
tálně si bohužel na nic nemohu vzpo-
menout.“ 
Pavel Makový (Moravské zemské 
hnutí) se rovněž dotkl působení sou-
časné senátorky Boženy Sekaninové 
během dvou uplynulých volebních 
období. 

* „Pokud uspěji, nemohu stejně 
jako nově zvolený prezident ČR 
říci, že jako první pojedu na Slo-
vensko...“ 
Marek Obrtel (ČSNS) má v  případě 
volebního vítězství zcela jiné plány než 
Miloš Zeman. 
 Zaznamenal: Michal Kadlec
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KONEÈNÝ SEZNAM KANDIDÁTÙ 

pro volby do Senátu ÈR za obvod èíslo 62
 Irena Blažková  ANO 2011
 Zuzana Böhmová  KSČM
 Pavel Dopita  SPD Tomio 
  Okamury
 Jaroslav Fidrmuc  KDU-ČSL
 Dagmar Halašová  ODS
 Jitka Chalánková  nezávislá
 Jan Krchňavý  PéVéčko
 Pavel Makový  Moravské
   zemské hnutí
 Petr Michek  Moravané
 Marek Obrtel  ČSNS
 Božena Sekaninová  ČSSD
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JEDENÁCT!
Ve volebním obvodu číslo 
62 - Prostějovsko, Kojetín-
sko a  Tovačovsko bude 
5. a  6. října v  prvním kole 
senátních voleb usilovat 
o  přízeň voličů celkem je-
denáct kandidátů. Je to re-
kordní počet v celé historii 
voleb do horní komory Par-
lamentu ČR! Poznámka: kandidáti a kandidátky seřazeni abecedně

 

 jsme...

zaslechli

Senát v  Čechách byl součástí zákonodár-
ného sboru už za časů Rakouska-Uherska. 
Po vzniku Československé republiky byla 
29. února 1920 přijata ústava, která jak 
v tradici starého mocnářství, tak i po vzoru 
Francie a  USA předjímala dvoukomorový 
parlament. První volby do Senátu se konaly 
v květnu 1920, krátce po volbách do Posla-
necké sněmovny. Jak to bylo dál?
V poválečné republice nebyla instituce Senátu 
obnovena, ačkoliv určitý charakter druhé ko-
mory měla slovenská frakce poslanců Národ-
ního shromáždění. Tento stav však trval jen do 
roku 1948. Květnová ústava zavedla striktně 
jednokomorové Národní shromáždění. Slo-
venská národní rada byla sice zachována, její 
usnesení zůstala omezená teritoriálně i  tema-
ticky a nově byla postavena pod kontrolu Ná-
rodního shromáždění i vlády. Ve federativním 
Československu od roku 1969 do roku 1992 
existovalo dvoukomorové Federální shromáž-
dění (FS). Podle ústavního zákona o českoslo-
venské federaci se FS skládalo ze Sněmovny 
lidu a  Sněmovny národů. Sněmovna národů, 
stejně jako celé Federální shromáždění, zanik-
la k 31. prosinci 1992. Hned po „sametové re-
voluci“ byla viditelná snaha obnovit horní ko-
moru Parlamentu ČR, ta však byla ovlivněna 
a  pozdržena okolnostmi okolo rozpadu Čes-
koslovenska. První schůze nově ustanoveného 
Senátu České republiky se tak uskutečnila až 
18. prosince 1996. 
A právě v roce 1996 zasáhli do bojů o křeslo se-
nátora i zástupci z ustanoveného 62. volebního 
obvodu Prostějovsko, Kojetínsko a  Tovačov-
sko. První mandát byl čtyřletý, od roku 2000 
se již kandidovalo na šestileté volební období. 
Při historicky prvních volbách do Senátu ČR 
v novodobé historii po roce 1989 kandidovala 

šestice politiků. Zatímco v prvním kole obstál 
tehdejší starosta Prostějova a občanský demo-
krat Jan Tesař, ve druhém kole ho dokázal po-
razit Jan Kavan z ČSSD. O čtyři roky později 
tehdy již bývalý ministr zahraničí Zemanovy 
vlády kandidoval opět, a v prvním kole u vo-
ličů zvítězil. Měl však pro druhé kolo těžkého 
soupeře, který měl za zády hodně příznivců 
i  díky znovuvzkříšení prostějovského hokeje. 
Dřívější poslanec Unie svobody Robert Kolář 
nakonec ve druhém kole Jana Kavana poměrně 
jasným rozdílem hlasů porazil a na dalších šest 
let se stal zástupcem Prostějovska, Kojetínska 
a Tovačovska v horní komoře Parlamentu Čes-
ké republiky. 
V dalších volbách do Senátu ČR v roce 2006 
se už Robert Kolář ani Jan Kavan neobjevili. 
Svoji dominanci u voličů ale potvrdila sociální 
demokratka Božena Sekaninová, která necha-
la za sebou prostějovské zastupitele, aby ve 
druhém kole porazila současnou náměstkyni 
primátorky Prostějova za hnutí PéVéčko Iva-
nu Hemerkovou. Ta ovšem před dvanácti lety 
kandidovala do Senátu ČR ještě za ODS. 
Božena Sekaninová triumfovala i v roce 2012, 
kdy svůj mandát senátorky obhájila. Tentokrát 
drtivým způsobem. Ve druhém kole jí byl sou-
peřem komunista Jaroslav Šlambor, který však 
viditelně neměl šanci. Sekaninová získala ve 
druhém kole 73,30 procenta, což ji zcela suve-
rénně poslalo znovu hájit zájmy Prostějovanů 
do horní komory Parlamentu ČR. 
Otázkou je, kdo bude senátorem za náš vo-
lební obvod od letošního podzimu. Božena 
Sekaninová kandiduje potřetí. Obhájí znovu 
svůj post nebo se v novodobé historii Senátu 
ČR dočkáme v pořadí čtvrtého zástupce obvo-
du Prostějovska, Kojetínska a Tovačovska? To 
uvidíme po prvním říjnovém víkendu. 
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Jak dopadly volby do senátu èr za prostìjovsko, kojetínsko a tovaèovsko
1996

1. kolo:
��������	
�������� �������
�������������������� �������
�������	
������������ �������
��������������� ����!"#�� $������
�����	%��&��������'�	��"#(!�� ��)���
*���+,��-	.'�&���/!�� $��0)��
�������
�������������������� �������
���1	.�2+3	����!�� �*�$���

2006
1. kolo
���!�"	����	���#���$�������� �������
���%�����&	'	(���$������ �������
���1	��3�	
�"&4+����!"#�� $$�)���
����+,�����3	�����(5"!6�� $$�����
�����	%��&��-�7&.����8�� $$�$9��
*����	%��&��2��.%	��"��� ��9$��
�������
���!�"	����	���#���$�������� �)�����
���:
	.	�-+�+���
�����!�� ���*���

2012
1. kolo
���!�"	����	���#���$�������� �������
�����(�
����*��'+�(�����,�� �������
�����+;�8+
��	��2���90<!2�8�� $��0���
����	
+��-��������(5"!6�� $��=���
���6	%�3�	
�>�?	.�7����!�� $��*)��

�������
���!�"	����	���#���$�������� )���-��
���1	��3�	
�@�	�A�����!"#�� �*�=9��

���+A.&� �A
�%� ���3,BC�
3�	�� ��C+,&.3�	� 	� 2�
	7�
3�	� '	3,�?�
	��� 
� !+.�,��
"+3�D��+?�A��� �'	,&��?��'+�1	.��	
	.��/�A+�,������	���4+.	�!+�	.�.�
���
/�';&&�3+�?�7+,�?��3,BC�
3�E���3+.�,��F�?���+,�;.&���
��A����.	�'	7�,���&C.	G

���������������� !

1996 2000 2006 2012

35,93 39,98 46,5 35,65

33,74
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23,75
16,23

Volební úèast
% (1. kolo)
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Termín voleb 
do Senátu 2018

První kolo voleb do Senátu Parla-
mentu České republiky se bude ko-
nat ve dnech 5. a 6. října 2018. Voleb-
ní místnosti budou podle zákona 
otevřeny tento pátek od 14:00 do 
22:00 hodin a v sobotu od 8:00 do 
14:00 hodin. Za týden následuje 
druhé kolo ve stejných časech, tedy 
12. a 13. října. 

Kdo může 
volit

V  senátních volbách 2018 může 
volit každý svéprávný občan České 
republiky, který dosáhl v  době ko-
nání voleb věku 18 let. V současné 
době může volit zhruba 8,4 milionu 
voličů.

Jak se volí?

V  případě voleb do Senátu v  roce 
2018 si volič ve volební místnosti 
za zástěnou vybere jeden hlasovací 
lístek kandidáta, kterého chce pod-
pořit. Obálku s  lístkem poté vhodí 
do hlasovací urny. Senátní volby 
jsou tajné.

Volební
lístky

Nejpozději tři dny před začátkem 
voleb dostane každý volič do schrán-
ky ve svém trvalém bydlišti obálku 
s  hlasovacími lístky. Spolu s  voleb-
ními lístky najde volič v obálce i in-
strukce ke správnému vyplnění. Pro 
každého kandidáta je vždy jeden 

hlasovací lístek. Hlasovací lístky si 
může volič vyžádat i v samotné vo-
lební místnosti.

Kde se volí?

Volby proběhnou v  předem vy-
braných volebních místnostech, 
o kterých příslušný obecní úřad své 
voliče informuje. Jedná se o obvyklé 
místo, kde volby probíhají pokaždé. 
V  případě závažného zdravotního 
důvodu může volič požádat obec-
ní úřad o  hlasování mimo volební 
místnost - za voličem přijdou dva 
členové volební komise s přenosnou 
hlasovací schránkou. Adresu své vo-
lební místnosti lze najít online. Buď 
na internetových stránkách a  soci-
álních sítích konkrétního města či 
využitím chytrých app-map, které 
po zadání adresy trvalého bydliště 
zobrazí příslušnou volební místnost.

Voličský 
průkaz

Nachází-li se volič ve dnech voleb 
z jakéhokoliv důvodu na úze-
mí jiného volebního 
obvodu nebo 

v zahraničí (třeba kvůli nemoci nebo 
kvůli služební cestě), volit nemůže. 
Volit mohou pouze voliči, kteří jsou 
zapsáni ve zvláštních seznamech 
voličů na zastupitelských nebo kon-
zulárních úřadech České republiky 
v zahraničí. Korespondenční volbu 
zákon nepřipouští. Pokud se volič 
v  době voleb nachází mimo trvalé 
bydliště a  chce se voleb zúčastnit, 
musí si s předstihem vyřídit voličský 
průkaz. Voličský průkaz se předklá-
dá volební komisi spolu s dokladem 
totožnosti (občanským průkazem, 
cestovním pasem).

Jak a kde si zažádat 
o voličský průkaz?

O volební průkaz je možné zažádat 
ode dne vyhlášení voleb a to třemi 
způsoby. Osobně, kdy se dostavíte 
na obecní úřad, prokážete svou to-
tožnost a  všechny potřebné údaje 
budou vepsány do úředního zá-
znamu. Zažádat můžete i písemně. 
To se hodí především těm, kteří se 
nemohou dostavit na obecní úřad 
v  místě svého trvalého bydliště. 
V tomto případě je nutné k žádosti 
připojit i  úředně ověřený podpis 
žadatele. V žádosti uveďte své jmé-
no, datum narození, trvalé bydliště 
a  kontakt (telefonický/emailový). 
Zároveň uveďte, jak si vydaný prů-
kaz vyzvednete. Dopis se žádostí 
a  úředně ověřeným podpisem po-
dejte příslušnému úřadu doporu-
čeně nejpozději 7 dnů přede 
dnem senátních voleb. 
O vydání voličské-
ho průkazu 
můžete za-
žádat také 

v  elektronické podobně prostřed-
nictvím datové schránky.

Kdy a jak si voličský 
průkaz vyzvednout

Pro voličský průkaz si můžete dojít 
na úřad osobně, případně si jej ne-
chte zaslat na předem určenou adre-
su. Existuje také možnost pověření 
blízké osoby, aby průkaz vyzvedla. 
V tomto případě musí žadatel sepsat 
plnou moc, na které bude jeho úřed-
ně ověřený podpis a  kterou vybaví 
člověka, který mu voličský průkaz 
vyzvedává. Příslušné úřady začnou 
průkazy vydávat nejdříve 15 dnů 
před volbami. Od úřadu dostane 
žadatel automaticky dva voličské 
průkazy pro první i  druhé kolo se-
nátních voleb, pokud žadatel výslov-
ně neuvede, že chce průkaz jen pro 
první, nebo pro druhé kolo. Ověření 
podpisu? Někde s poplatkem, jinde 
zdarma Pokud si zažádáte o ověření 
podpisu na krajském úřadě, obecním 
úřadě či úřadě městské části nebo ob-
vodů statutárních měst, lze požádat 
o osvobození od poplatku a ověření 
podpisu je zdarma. Podpis můžete 
ověřit i na poště, která je vyba-
vena asistovaným místem 
výkonu veřejné správy, tzv. 
Czech Pointem, u notá-
ře či u Hospodářské 
komory ČR. 

Tyto instituce však mohou požado-
vat za ověření poplatek.

Češi žijící v zahraničí 
mohou volit také

Pokud žijete v  zahraničí a  chcete 
volit v  senátních volbách, musíte 
do České republiky. Nejdříve však 
musíte podat žádost o  zapsání do 
zvláštního seznamu voličů na čes-
ký zastupitelský úřad (ambasádu) 
v zemi, kde žijete. Tuto žádost může-
te poslat poštou či ji odevzdat osob-
ně. Následně tomu samému úřadu 
pošlete žádost o voličský průkaz. Po 
obdržení voličského průkazu se mu-
síte vydat do vlasti, kde v libovolném 
volebním obvodu odvolíte.

Jak volit 
na voličský průkaz

V den voleb se dostavíte k urně do ja-
kéhokoli volebního okrsku a volební 
komisi se prokážete občanským prů-
kazem (případně cestovním pasem) 

a  k  tomu přiložíte voličský prů-
kaz. Volič nemá povinnost voličský 
průkaz nutně využít.

Systém a pravidla 
voleb do Senátu

Volby do Senátu se konají každé dva 
roky, kdy se vymění třetina senátorů, 
tedy 27 z nich. Platí dvoukolový vět-
šinový volební systém. Kandidovat 
může každý svéprávný občan České 
republiky starší 40 let. Zanikne-li 
v průběhu volebního období z jaké-
hokoliv důvodu mandát senátora, vy-
hlásí prezident republiky doplňovací 
volby v  příslušném volebním obvo-
du, kde byl senátor zvolen, a stanoví 
den jejich konání tak, aby se konaly 
nejpozději 90 dnů poté, kdy zanikl 
mandát senátora. V  těchto volbách 
je senátor volen pouze na zbytek 
volebního období, které příslušelo 
původně zvolenému senátoru. Po-
kud mandát senátora zanikl rok před 
uplynutím volebního období senáto-
ra, doplňovací volby se nekonají.

Obyvatele České republiky čekají tento a příští 
víkend další volby. Je právě ten nejvyšší čas při-
pomenout si pár základních faktů a skutečností. 
Nové senátory budeme volit ve třetině volebních 
obvodů po celé zemi. Hlasování bývá dvoukolo-
vé, pokud výjimečně nějaký kandidát nezíská už 
v prvním kole více než 50% všech odevzdaných 
platných hlasů v daném okrsku. První kolo senát-
ních voleb se uskuteční v pátek a v sobotu 5. a 6. říj-
na, druhé 12. a 13. října. Co dalšího je třeba vědět?
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vizitka dosavadních senátorù
JAN KAVAN

Narodil se 17. října 
1946 v  Londýně. 
V  Senátu působil 
od jeho založení 
v  roce 1996 do roku 
2000. V  roce 1969 
emigroval do Velké 
Británie. Vystudoval 
historii a politiku na 
univerzitách v  Rea-
dingu a  v  Oxfordu. 
V  Londýně založil 
a  řídil agenturu Pa-
lach Press. V  letech 
1972-1990 byl čle-
nem Labouristické strany. Po sametové revoluci se stal 
mimo jiné ministrem zahraničních věcí a také předsedou 
Valného shromáždění OSN. Čelil nařčení z údajné spolu-
práce se Státní bezpečností. Je rozvedený a má čtyři děti. 
Aktuálně mimo jiné komentuje světové politické dění pro 
časopis !argument.   

ROBERT KOLÁØ 
Narodil se 15. květ-
na 1959. Senátorem 
byl v  letech 2000 až 
2006. Po maturitě 
na gymnáziu vystu-
doval Vysoké učení 
technické v  Brně. 
V  letech 1983–1992 
pracoval v  Obvod-
ním ústavu národ-
ního zdraví, Pros-
tějov, poté ve funkci 
náměstka ředitele 
nemocnice. Spoluza-
kládal hokejový klub 
HC Prostějov a stal se jeho prvním předsedou. Je rozvede-
ný, z prvního manželství má syna a dceru. Se svou novou 
partnerkou má taktéž syna a dceru. Aktuálně žije v Os-
tružné, kde provozuje lyžařský vlek. Kromě toho působí 
v Moravských naftových dolech, které jsou součástí skupi-
ny založené miliardářem Karlem Komárkem. 

�����������������
Narodila se 4. října 
1957 ve Šternberku. 
Senátorkou se stala 
v roce 2006 a je jí do-
posud. Vystudovala 
Střední zdravotní 
školu, Prostějov. Dva-
cet let pracovala jako 
zdravotní sestra či jako 
dispečerka záchranné 
služby. Byla také vrch-
ní sestrou v  agentuře 
domácí péče, od roku 
1996 byla zaměstnaná 
v  domově důchodců 
v Prostějově. V komunální politice působí od roku 1998, kdy 
se stala uvolněnou místostarostkou města Prostějova. V roce 
2014 obhájila za ČSSD post zastupitelky Prostějova. Na kan-
didátce byla původně na 10. místě, ale vlivem preferenčních 
hlasů se posunula na 4. místo. Je rozvedená, má dvě děti. V le-
tošních volbách obhajuje post senátorky. 



Volební obvod číslo 62 se sídlem v Prostějově zahrnuje 

celý okres Prostějov, ale také západní část sousedního 

Přerovska – Kojetínsko a Tovačovsko. Obvod se skládá 

celkem ze 114 obcí, z nichž drtivá většina – 97 – leží 

v okrese Prostějov a jen 14 v sousedním okrese. Z pře-

rovské části obvodu jsou největšími obcemi Kojetín 

a Tovačov. Svojí velikostí se ale zdaleka neblíží městu 

Prostějov, v němž žije zhruba třetina všech obvodních 

voličů. Čtyřčlenný tým speciální přílohy Večerníku se 

během uplynulých dní právě v ulicích Prostějova ptal 

náhodných kolemjdoucích, zda mají už jasno o tom, 

koho v pátek 5. října či v sobotu 6. října budou z je-

denácti kandidátů volit do Senátu České republiky. 

Výsledky této naší miniankety jsou hodně zajímavé, 

nicméně nelze je v žádném případě brát jako bernou 

minci nebo dokonce věrohodný průzkum. Spíše jako 

zajímavost či perličku před samotným hlasováním. 
Večerník oslovil celkem 188 lidí, 
kteří nějakým způsobem zareago-
vali, respektive byli ochotni prozra-
dit, zda vůbec k senátním volbám 
půjdou, nebo koho budou volit 
jako svého budoucího senátora či 
senátorku. Přesně 96 z dotázaných 
okamžitě prozradilo, že je senátní 
volby vůbec nezajímají. Dalších 
patnáct lidí pak odmítlo sdělit své 
jméno a pouhých 70 respondentů 
prozradilo jak své jméno, tak kandi-
dáta, kterému dají svůj hlas. A právě 

z tohoto vzorku Večerník vychází. 
Sestavili jsme tak výsledky ankety, 
které berte jako oddechovou a ilu-
strační chvilku. Navíc jsme názory 
shromáždili čistě jen od Prostějo-
vanů, v obcích regionu mohou mít 
voliči názory zcela odlišné. 
Nicméně jsme se od občanů do-
zvěděli, že by v senátní lavici nej-
raději viděli Zuzanu Böhmovou 
(KSČM), která si na svoji stranu 
naklonila 14,12 % oslovených. Na 
druhé příčce se umístili se shod-

ným výsledkem 12,94 % hlasů 
Dagmar Halašová (ODS) a Jan 
Krchňavý (PéVéčko). Pětici favori-
tů seřazených téměř do jedné rovi-
ny předvolebních preferencí uza-
vírají Irena Blažková (ANO 2011) 
a Pavel Dopita (SPD – Tomio 
Okamura) s 11,76 % hlasů. Je veli-
ce zajímavé, že u Prostějovanů jen 
málo boduje dosavadní senátorka 
Božena Sekaninová (ČSSD), která 
společně s Jaroslavem Fidrmucem 
(KDU-ČSL) a Jitkou Chalánko-
vou (nezávislá) získala u námi 
oslovených senátních voličů 5,88 

% hlasů. Marek Obrtel (ČSNS) 
pak v přepočtu získal 1,88 % po-
tenciálních hlasů, naopak Pavel 
Makový (Moravské zemské hnu-
tí) a Petr Michek (Moravané) vyšli 
úplně naprázdno. 
„Tato anketa ukazuje velmi těsný 
souboj pěti kandidátů, z nichž by 
se do druhého kola, pokud by vol-
by hypoteticky skutečně dopadly 

podle výsledků této ankety, mohl 
dostat každý z pěti 
nejsilnějších kandidátů,“ míní oslo-
vený politolog Ladislav Mrklas. 
Uvidíme však, jaká bude na konci 
tohoto týdne volební realita. Kdo 
skutečně postoupí do druhého 
kola senátních voleb, poznáme 
v sobotu 6. října ve večerních ho-
dinách.  
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Při posledních volbách do Senátu na Prostějov-
sku v  prvním kole senátních voleb jasně trium-
fovala Božena Sekaninová. Tehdy ji podpořilo 
42,65 % všech voličů, což bylo nejpřesvědčivější 
vítězství v rámci celé České republiky. Své jasné 
vítězství potvrdila i ve druhém kole, když získala 
73,30 %. 
Původně se předpokládalo, že o  druhé místo se 
„popere“ Ladislav Županič s  Alešem Nevrlou. Na-
konec vše bylo jinak a druhé místo si pro sebe urval 
komunista Jaroslav Šlambor (18,98 %).  Třetí místo 
nakonec obsadil Aleš Nevrla, nestraník za TOP 09 + 
STAN (12,94 %). Na čtvrté příčce mocným finišem 
skončil Pavel Horák za KDU-ČSL (12,73 %). Černý 
Petr pak zbyl na známého herce Ladislava Županiče, 
což se dalo bezesporu označit za největší zklamání ce-
lých voleb. Nestraník navržený ODS, někdejší ředitel 
pražského hudebního divadla a  prostějovský rodák 
v jedné osobě oslovil pouze 12,68 % voličů. 
Volby do Senátu na Prostějovsku a  Kojetínsku po-
znamenala nízká volební účast, která v prvním kole 

lehce přesáhla 35 %, ve druhém dokonce nedosáhla 
ani 17 %. 

Současný premiér Andrej Babiš 
se po neúspěšných volbách před 
dvěma lety nechal slyšet, že Senát 
je zbytečný i  drahý a  nejraději by 
jej zrušil. Přidal se k  němu také 
prezident Miloš Zeman, který si 
dle svých slov není jist, zda jej naše 
desetimilionová republika potře-
buje. Stejně tak většina veřejnosti 
by asi v  referendu hlasovala pro 
zrušení Senátu. Naopak odborníci 
upozorňují, že jedině tato instituce 
nás může ochránit od toho, aby je-
diná politická strana předělala celý 
systém ke svému prospěchu.
Z  průzkumů veřejného mínění 
vyplývá, že většina obyvatel ČR po-
važuje Senát za zbytečný a nejraději 
by ho zrušila. Najdou se i politolo-
gové, kteří tvrdí, že změna Ústavy 
ČR by nemusela představovat větší 
problém a po zrušení Senátu by se 
nestalo vůbec nic. 
Tato tvrzení potvrzuje fakt, že lidé 
o  volby do Senátu nemají příliš 
velký zájem. Nejedná se však o nic 

překvapujícího vzhledem k tomu, že 
prvořadé jsou volby do Poslanecké 
sněmovny, které mají vliv na podobu 
státního rozpočtu. 
Pro mnoho lidí není role Senátu 
uchopitelná. Nicméně tato insti-
tuce představuje záruku, že jediné 
úspěšné volby neumožní vítězné 
straně předělat celý systém ke své-
mu prospěchu. Se zrušením Senátu 
nesouhlasí také odborníci na ústavní 
právo. I oni však připouštějí, že by se 
v budoucnu například mohlo zrušit 
druhé kolo senátorské volby. 
Na Slovensku Senát nemají. Vznik 
zákonů je tam sice rychlejší, na dru-
hou stranu je často velmi poplatný 
právě vládnoucí straně. Po jejím 
ústupu ze slávy se v  zemi našich 
východních sousedů zákony často 
opět rychle mění. Senát podobným 
nešvarům může zamezit. Dle od-
borníků se jedná o  ústavní a  záko-
nodárnou pojistku, která je důležitá 
zejména v dobách náchylných k au-
toritářským tendencím.
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U  „obyčejných“ zákonů platí, že 
je Senát musí projednat poté, co 
k  nim stanovisko nejprve zaujala 
Poslanecká sněmovna. U  těchto 
zákonů má Senát možnost návrh 
zamítnout nebo ho „opravit“ přije-
tím pozměňovacích návrhů. V obou 
případech se ale návrh zákona vrací 
do Poslanecké sněmovny, jež o něm 
může rozhodnout trojím způsobem. 
Sněmovna se pak může rozhodnout 
na návrh Senátu nebrat ohled a hor-
ní komoru přehlasovat. K takovému 
přehlasování je ovšem v Poslanecké 
sněmovně potřeba kvalifikovaná 

většina všech poslanců – tedy 101 
zákonodárce (při původním pro-
jednávání zákona ve sněmovně 
totiž stačí ke schválení nadpolovič-
ní většina přítomných poslanců). 
Anebo může dát sněmovna Senátu 
za pravdu a schválit jím navržené po-
změňovací návrhy. Třetí variantou 
je pak situace, kdy sněmovna nepři-
jme žádné usnesení, a návrh zákona 
„vrácený“ Senátem tím úplně padá 
pod stůl, tedy končí jak Senátem 
navrhované změny, tak i  původní 
návrh sněmovny. V  každém přípa-
dě platí, že u  „obyčejných“ zákonů 
má Senát menší sílu než Poslanecká 
sněmovna a rozhodující je při schva-

lování zákonodárných návrhů slovo 
poslanců. Senátu v této oblasti proto 
zůstává pouze role jakéhosi opravá-
ře či zdržovatele nově přijímaných 
zákonů.
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Jiná je situace u  zvláštních zákonů, 
které vyjmenovává přímo ústava. 
U nich platí, že je musí schválit obě 

parlamentní komory, takže tu mož-
nost přehlasování Senátu ze strany 
Poslanecké sněmovny neexistuje. Do 
této kategorie patří například volební 
zákony, zákon o  vztahu mezi Posla-
neckou sněmovnou a  Senátem či 
zákon o jednacím řádu Senátu. Nej-
důležitější však je, že souhlas obou ko-
mor Parlamentu je nutný při schva-
lování ústavních zákonů, jež mohou 
měnit základní pravidla fungování 
našeho státu zakotvená přímo v ústa-
vě. Přesto je i tady Senát v trochu jiné 

pozici než sněmovna. Ke schválení 
ústavních zákonů totiž v  horní ko-
moře Parlamentu stačí souhlas tří pě-
tin přítomných senátorů (hlasy ne-
přítomných se nepočítají), zatímco 
v Poslanecké sněmovně musí být pro 
změnu ústavy tři pětiny všech poslan-
ců (nepřítomní tak fakticky „hlasují“ 
proti). V  každém případě Senátu 
v  našem ústavním systému 
zůstává role strážce ústa-

vy, protože bez jeho 
souhlasu nelze základní 
zákon země změnit. Bez souhlasu 
Senátu nyní například nepůjde za-
vést obecné referendum nebo snížit 
počet poslanců. Senát by také musel 
souhlasit s návrhem na jeho zrušení.
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V době, kdy je Poslanecká sněmov-
na rozpuštěná, přebírá Senát většinu 

jejích pravomocí. Dokonce může 
v  této době schvalovat provizorní 
zákony — tzv. zákonná opatření ve 
věcech, které nesnesou odkladu. Ta 
platí až do první schůze Poslanecké 
sněmovny, na níž poslanci musí zá-
konná opatření Senátu potvrdit. 
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Senátu náleží ještě několik dal-
ších důležitých pravomocí. Vy-
zdvihnout je možné například 
fakt, že právě horní komora 
našeho Parlamentu má po-
slední slovo při jmenování čle-
nů Ústavního soudu. Ty sice 
navrhuje a  jmenuje prezident 
republiky, ale nemůže žádné-

ho kandidáta do Ústavního 
soudu jmenovat bez schválení 

Senátem. Ten díky tomu může 
například bránit situaci, kdy by 

hlava státu chtěla vytvořit politicky 
nebo právně jednobarevný Ústavní 
soud nebo jmenovat nezpůsobilé 
kandidáty. I tato pravomoc vychází 
z  pojetí českého Senátu jako po-
jistky demokracie, která je volená 
jiným způsobem než Poslanecká 
sněmovna, a  proto je často jinak 
politicky složená. Díky tomu má být 
protiváhou sněmovny či hlavy státu 
a má být důležitou součástí systému 
brzd a protivah, v němž se vzájemně 
kontrolují jednotlivé vrcholné státní 
instituce.

Každé dva roky se konají volby v jedné třetině voleb-

ních obvodů, takže Senát je institucí trvalou, nemůže 

být rozpuštěn a kontinuálně pokračuje ve své práci. 

Podle ústavy tvoří důležitou součást zákonodárného 

procesu, přestože v jeho rámci má o něco slabší pravo-

moci než Poslanecká sněmovna, Senátem musí pro-

cházet drtivá většina přijímaných zákonů. Důležitou 

výjimku v tomto ohledu tvoří zákon o státním roz-

počtu a zákon o státním závěrečném účtu, jež projed-

nává pouze Poslanecká sněmovna. Senát nemá pří-

mý vztah k vládě, která musí mít důvěru v Poslanecké 

sněmovně, ale nemusí se těšit podpoře senátorů. 

Senátoři tak nemohou přímo interpelovat členy vlády. 

Jednotliví senátoři také nemohou navrhovat zákony, 

to může činit jen Senát jako celek. Má totiž tyto role:
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„V ODS ženské kvóty
nepotřebujeme!“
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Tohle bývá vždycky hodně ne-
vděčná úloha a  za týden se může 
zcela obrátit proti nám všem, kteří 
jsme se odvážili natipovat výsledky 
prvního kola voleb do Senátu Čes-
ké republiky. Ale zkuste si to také, 
a  už v  sobotu večer můžeme po-
rovnat, kdo dopadl líp. Potkají se 
naše předpovědi na vítěze a umís-
tění dalších kandidátů s realitou?
Večerník nyní přináší své tipy na 
výsledky senátních voleb za obvod 
číslo 62 – Prostějovsko, Tovačovsko 
a Kojetínsko. Kandidátů je skutečně 
přehršel, konkrétně rekordní počet 
jedenáct, což dává při tipování sku-
tečně zabrat. My tak učinili na základě 
dostupných ohlasů občanů, kteří uva-
žují o volební účasti. 
Sociální demokratka Božena Seka-
ninová se letos pokusí o již druhou 
obhajobu a  zisk třetího mandátu 
v  řadě. Podle výsledků loňských 
sněmovních voleb by její největší 
soupeřkou měla být kandidátka 
hnutí ANO 2011, které zde výrazně 
uspělo v  posledních sněmovních 
volbách. „Babišovci“ vsadili na sta-
rostku šestisethlavé obce Vranovice-
-Kelčice Irenu Blažkovou.
Na druhé kolo si ale dělá zálusk také 
kandidát lidovců – bývalý ředitel 
Cyrilometodějského gymnázia 

v  Prostějově a  později náměstek 
ministra školství Jaroslav Fidrmuc, 
který bydlí v obci Krumsín, dále pak 
kandidátka ODS, učitelka Dagmar 
Halašová z  Doloplaz či zástupkyně 
komunistů Zuzana Böhmová ze Se-
loutek. Tato trojice se pokusí prolo-
mit v obvodě platné pravidlo, že do 
druhého kola se ještě nikdy nedostal 
kandidát z  venkovské části obvodu 
– s  jedinou výjimkou šlo totiž vždy 
o občany města Prostějova. Výjimku 
tvořil jen Pražan Jan Kavan.
Mezi kandidáty prvního sledu tedy 
mohou patřit i další tři uchazeči ze 
sídelního města obvodu - bývalá 
poslankyně za TOP 09 Jitka Chalán-
ková, která kandiduje jako nezávislá 
kandidátka, prostějovský zastupitel 
a  učitel Jan Krchňavý, který bude 
kandidátem lokálního uskupení 
Pévéčko, vzniklého před čtyřmi lety 
hlavně z bývalých členů ODS, a IT 
specialista v  barvách Okamurova 
SPD Pavel Dopita.
Kandidátské pole potom doplňu-
je trojice netradičních kandidátů. 
Za nově vzniklé Moravské zemské 
hnutí, které se odštěpilo od regio-
nalistické strany Moravané kvůli 
její spolupráci s  SPD v  posledních 
sněmovních volbách, jde do senát-
ních voleb na Prostějovsku majitel 

ve městě populární pohřební služby 
Pavel Makový. Mnozí znají heslo 
„Život už je takový, pochová vás Ma-
kový,“ ale postup do druhého kola se 
u tohoto kandidáta spojeného dříve 
s monarchisty příliš neočekává.
To platí i o Petru Michkovi – právní-
kovi a hlavně věřiteli Jiřího Paroub-
ka z  posledního případu „miliony 
v trezoru“. Michek se do Prostějova 
přistěhoval z Brna. V minulosti byl 
místopředsedou Paroubkovy strany 
Lev 21 a v roce 2014 se neúspěšně 
ucházel o  senátní kandidaturu za 
ANO na Znojemsku. V  Prostějo-
vě jeho jméno padalo v  souvislosti 
s kandidaturou za ČSSD, ale nako-
nec šel do boje za Moravany.
Posledním kandidátem je záchranář, 
bývalý vojenský lékař v Afghánistánu 
a nyní velký kritik NATO i všeho zá-
padního Marek Obrtel. Celostátně 
známý předák spolku Českoslovenští 
vojáci v záloze, který například vrátil 
medaile NATO za účast v zahranič-
ních misích, nyní kandiduje za Čes-
kou stranu národně sociální (ČSNS). 
Žije v obci Rokytnice, která je součás-
tí přerovské části tohoto obvodu.
Co je jisté, tak velmi široké pole kan-
didátů může nakonec přinést i pře-
kvapivé výsledky. Zkuste si tipnout, 
jak to vidíte vy?
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Kandidát Počet hlasů (v %)
1. Božena Sekaninová (ČSSD) 20,3
2. Irena Blažková (ANO 2011) 15,2
3. Jaroslav Fidrmuc (KDU-ČSL) 11,9
4. Jan Krchňavý (PéVéčko) 10,6
4. Jitka Chalánková (nezávislá) 10,2
5. Dagmar Halašová (ODS) 9,3
6. Zuzana Böhmová (KSČM) 8,1
7. Pavel Dopita (SPD - Tomio Okamura) 5,2
9. Marek Obrtel (ČSNS) 4,6
10. Petr Michek (Moravané) 2,8
11. Pavel Makový 
                         (Moravské zemské hnutí) 1,8

POZOR, bez záruky!
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Favoritkami jsou DÁMY Z VLÁDNÍCH STRAN
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Vše, co veřejně říkám, 
píšu a dělám, jsem 

viděl a zažil v praxi.
Nevařím z vody, sděluji fakta 
a osobní zkušenost.
Nemám potřebu své základní 
postoje revidovat.
Volby do Senátu nevnímám jako 
trafiku.
Je to šance říkat potřebné věci 
tam, kde jsou slyšet!

Mám bohaté celoživotní 
zkušenosti z vysokých

 funkcí ve zdravotnictví.
V současné době pracuji jako lé-
kař-záchranář, primář záchranky 
pro okres Kroměříž, ale o Vaše 
životy bojuji i jako lékař záchran-
ky v Prostějově.
Je milé vědět, že jsem se výbě-
rem svého povolání neminul, 
protože svou práci mám i po 27 
letech stále velmi rád.
Poměry ve zdravotnictví, zejmé-
na odklon od pacienta a jeho ko-
mercionalizace, mne však velmi 
znepokojují!

Vykonával jsem
i vysoké funkce 

v armádě.
Musel jsem sledovat, jak naše 
armáda fakticky přestala existo-
vat...
Nepřetržitá nesmyslná reorga-
nizace a redislokace a finanční 
skandály ji zcela zničily.
Pouhých 14 dní po vstupu do 
NATO se Česká republika stala 
spolupachatelem mezinárod-
ních zločinů a tento stav trvá 
dosud...
AČR – dnes spíše „expediční 
sbor“, neschopný bránit naši 

vlast, je křovím 
pro mezinárod-
ní zločin a pro 

cizí zájmy, daleko 
od vlasti, umírají 

mladí a zdraví vo-
jáci, kterých je třeba 

doma, k obraně NAŠÍ 
domoviny!

Z armády jsem z těchto důvodů 
odešel, ale další osud naší země, 
neschopné se komukoliv ubrá-
nit, mi není lhostejný!
Rukama mi po léta prochá-
zely stamiliony. Nikdy jsem 
se však nepropůjčil korupci 
a podvodům!
Neohýbám hřbet, pokud 
jsem nucen k nepravostem 
a bezpráví!

Rodina je základ státu!
Rodina – to jsou rodiče, děti 
a jejich výchova, tedy budouc-
nost státu.
Děti potřebují rodiče, tátu 
a mámu, kteří se mají rádi, aby 
měly vzor, mužský i ženský.

Vychovat dítě a postavit jej do ži-
vota není lehké, je to oběť a při-
náší i náklady.
Stát musí mladé, pracující rodiny 
citelně podpořit!
Jen dostatek dobře vychovaných 
a do života připravených dětí, je-
jich práce a schopnost přemýšlet 
zajistí jejich rodičům pokojné 
stáří.
Je naprosto neoddiskutovatelně 
nutné zabránit pronikání juvenil-

ní justice (například podle norské-
ho vzoru) do naší legislativy!

Nemohu být všude, a i když se 
snažím s občany potkat na be-
sedách, nedaří se to vždy tak, 
jak bych si přál. Chcete-li o mně 
tedy vědět více, navštivte mé 
webové stránky www.marekobr-
tel.cz a nebo si mé jméno zadejte 
do libovolného vyhledávače na 
webových stránkách.

Pplk. v. z. MUDr. Marek Obrtel 
Marek Obrtel se narodil v roce 1966 v Přerově. Lékařskou fakultu Univerzity Karlovy úspěšně absolvoval v roce 1991 
a kromě titulu doktora medicíny získal i hodnost nadporučíka. Později složil atestaci ze všeobecného praktického lékařství. 
V rámci působení ve vojenském výcvikovém prostoru Libavá absolvoval i první zahraniční mise v Bosně a Hercegovině v le-
tech 1998 – 1999. Po návratu zastával funkci zástupce velitele operačního velitelství vojskové zdravotnické služby v Hradci 
Králové a v roce 2001 byl převelen k Sekci vojenského zdravotnictví Generálního štábu AČR, kde pracoval jako zástupce 
náčelníka odboru výstavby vojenského zdravotnictví. Odtud byl v roce 2002 vyslán do operace ISAF v Afghánistánu jako 
velitel kontingentu a náčelník 11. polní nemocnice AČR a následně v roce 2003 do Kosova jako zdravotnický poradce velite-

le Mnohonárodnostní brigády Střed v Prištině. Po návratu z Kosova se následkem osobních zkušeností již dále nemohl ztotožnit s praktikami NATO 
a na vlastní žádost z armády odešel. V roce 2006 se stal ředitelem Zdravotnické záchranné služby (ZZS) Pardubického kraje, kterou vybudoval. V roce 
2010 se jako lékař ZZS Olomouckého a později Zlínského kraje vrátil do Rokytnice u Přerova, kde žije a pracuje jako lékař v oboru urgentní medicíny 
dosud a kde je také zastupitelem. Je otcem 6 dětí.

Více si pøeètìte na 

www.marekobrtel.cz 

nebo na FB stránkách 

www.facebook.com/

OBRTELdoSenatu, 

pøípadnì mi napište 

na e-mail: 

marek.obrtel

@seznam.cz

MUDr. Marek Obrtel Váš kandidát do Senátu za volební obvod č. 62 - Prostějov

Kandiduji do Senátu za neparlamentní 
Českou stranu národně sociální:

druhou nejstarší českou politickou stranu
 stranu, která spoluvytvářela československé dějiny
 stranu hájící již 121 let národní zájmy naší vlasti
 stranu, která si nenese svůj „dědičný hřích“, skandály, 
korupce, podíl na trestné činnosti
 stranu, s jejímž současným programem se ztotožňuji i jako 
nestraník

DĚKUJI VÁM ZA PODPORU a ZA VÁŠ HLAS 
V PODZIMNÍCH SENÁTNÍCH VOLBÁCH

NA OPLÁTKU SLIBUJI, 
ŽE TEN MŮJ BUDE V SENÁTU SLYŠET
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PAVEL DOPITA
(SPD - Tomio Okamura)

1. „Senát drží na 
uzdě ty politické 
strany z  horní ko-
mory Parlamentu 
ČR, které prosazují 
takové zákony či činí 
taková rozhodnutí, 
která nemusí odpo-
vídat přání většiny 
občanů. Upozorňu-
je na legislativní nedostatky a získává čas pro veřej-
nou diskusi. V  souvislosti se současnou migrační 
krizí, či nechutí k prosazení přímé demokracie, jeho 
role v dnešních dnech roste. Bohužel, síla Senátu je 
dána silou senátorů a zde vidím velké rezervy, které 
lze ve volbách změnit.“
2. „Na tuto otázku je těžká odpověď. Zkuste najít 
některá vystoupení či návrhy stávající senátorky. 
Pokud nic nenajdete, chyba není u vás...“
3. „Šel bych za svými voliči, poděkoval jim a vzápětí 
začal prosazovat ty části volebního programu, které 
je snad zaujaly, a proto mi dali svůj hlas. V první řadě 
přímou demokracii a zákon o obecném referendu. 
Dále bych řešil inkluzi ve školství, která nepřinesla 
do vzdělání našich dětí nic dobrého. Z titulu IT od-
borníka bych se zaměřil na digitalizaci státní správy 
a  omezení byrokracie při jednání občanů s  úřady. 
Také bych prosazoval takové změny, aby peníze 
daňových poplatníků netekly přes neziskovky do 
ciziny v době, kdy se na naše nemocné děti sbírají 
potupně plastová víčka.“
4. „Odpovím od konce. Myslím si, že si své voliče 
najdu. Ať již z titulu mé osoby, na Prostějovsku po-
měrně známé, či příslušností k SPD, jež má dlou-
hodobě konzistentní názory a  nemění je podle 
zadání či nabídek z Bruselu, a se kterými se ztotož-
ňuji. To občané umí ocenit. Množství kandidátů je 
mojí velkou výhodou. Mnozí totiž lidem splývají 
a bojují o stejného voliče. Například svým vlastním 
kladným vztahem k migraci a odporu k přímé de-
mokracii, nebo tím, že toto vyznává strana či hnutí, 
která je nominovala. To většina občanů dobře vidí. 
Věřím proto, že si najdu tolik svých voličů, že budu 
ve druhém kole protiváhou těmto snahám, ať již 
tam bude kdokoliv.“

ZUZANA BÖHMOVÁ
(KSÈM)

1. „Senát ČR byl vytvořen 
jako pojistka demokracie, 
který by měl určitým způ-
sobem usměrňovat roz-
hodnutí poslanců ve pro-
spěch občanů. Bohužel čím 
dál více mí připadá jako 
klub lidí odtržených od 
reality, starajících se o věci, 
které zajímají jen omezený 
okruh občanů a rozhodně nejsou v jejich prospěch, ve smyslu 
toho, že by zlepšovali ekonomickou a sociální situaci nás ob-
čanů. Myslím si, že je potřeba tento obraz v očích veřejnosti 
změnit, aby tady byl Senát skutečně pro lidi. Jestliže by však 
nebyla většina senátorů k tomuto vstřícná, domnívám se, že 
by nebylo od věci Senát zrušit. KSČM to má dlouhodobě ve 
volebním programu, i když je to za daných podmínek těžko 
prosaditelné. Bojkot voleb z naší strany by to však nevyřešil.“
2. „Nechci k   nim být nekritická, ale zároveň nechci říci, že 
by pro svůj volební obvod nic neudělali. Současné senátorce 
paní Sekaninové nelze upřít snahu prospět především našim 
handicapovaným spoluobčanům či seniorům v  domovech. 
Při svých cestách po Prostějovsku, Kojetínsku a Tovačovsku 
se však často setkávám i s názorem, že paní senátorka si na své 
spoluobčany a  voliče vzpomene jen před volbami a  v  uply-
nulých šesti letech ji příliš vidět nebylo, až nyní. Taková bych 
zcela jistě nechtěla být, právě naopak, myslím si, že občan je ten 
nejdůležitější pro senátora a tříbení jeho názorů, musí vědět, co 
lidi trápí, s čím je potřeba v jednotlivých obcích jeho volebního 
obvodu pomoci a samozřejmě na základě toho hlavně jednat.“
3. „Pokud bych byla zvolena, zcela jistě bych v prvé řadě slo-
žila slib senátorky. (úsměv) Ale teď vážně. Samozřejmě bych 
byla nerada v Senátu takříkajíc do počtu, tedy chci nejen na-
vrhovat novely zákonů, ale ve spolupráci s kolegy v Senátu 
i zákony nové. Mým prvním počinem by byla novela zákona 
týkající se týrání zvířat, chtěla bych navrhnout nejen tvrdší 
postihy, ale rovněž i opatření, která by vedla k zákazu takzva-
ných množíren, které jsou vůči zvířatům velice kruté.“
4. „Měla bych asi špatné sebevědomí, kdybych ve druhém 
kole ráda neviděla sebe... Z mého pohledu si voličky a voli-
či přejí nové tváře, nalít do politiky novou krev, která bude 
usilovat nejen o zvýšení politické kultury v naší zemi. Chci 
řešit zlepšení situace pracujících z pohledu především do-
držování zákoníku práce, výše mezd, tak sociální. Právě to 
vše mohu nabídnout, nejsem profesionální politička, ale 
zároveň mám za sebou tým zkušených odborníků připrave-
ných mi kdykoli pomoci a poradit. Vždy se však budu řídit 
svým rozumem, chci být co nejvíce mezi svými voliči, mlu-
vit s  nimi o  jejich připomínkách, návrzích a  problémech 
každodenního života. Držím se hesla: ‚Rodina na prvním 
místě‘. Proto chci usilovat o její spokojenost, zvýšit úroveň 
v pracovní i sociální sféře pro mladé, pracující, samoživitel-
ky a samoživitele a v neposlední řadě i seniory.“

podporují mì...
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Zhotovitel: Michaela Pišiová 

Již na základní škole jsem věděl, že práce, které se chci v životě 
věnovat, by měla mít povahu služby. Spojit pak povolání lékaře 
se službou vojáka z povolání, stát se tedy vojenským lékařem, 
mi přišlo naprosto ideální kombinací služby vlasti. I dnes, poté, 
co jsem se se službou vojáka z povolání musel z osobních důvodů 
rozloučit, mne naplňuje vědomí, že jako lékař a záchranář mohu 
potřebným lidem pomáhat denně. Všímám si však dlouhodobě 
i společenských změn, které nenápadně, leč významně, mění po-
vahu a fungování společností.
V minulosti jsme byli svědky levo-pravého rozdělení světa, dnes 
však "frontová linie" vede jinde. Proti národům a národním stá-
tům stojí zájmy korporátního a nadnárodního sektoru, který 
nevybíravými a  nedemokratickými způsoby národní státy ničí. 
To omezuje naše svobody zcela novým způsobem, což nedoká-
žu přehlížet. Vždy budu bojovat za národní zájmy naší vlasti, 
za její suverenitu, nezávislost a  bezpečnost. Kandidatura mi 
umožňuje upozornit na problémy, se kterými se potýkáme, a na-
vrhovat možná řešení. 
V roli senátora se budu soustředit zejména na obnovení ne-
existující obranyschopnosti naší země, zachování a podpo-
ru tradiční rodiny, tvořící základ zdravé společnosti, a  na 
iniciaci reforem vedoucích k obnovení efektivního a fungu-
jícího systému zdravotnictví v  naší zemi a  jeho navrácení 
pacientům.
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Lenka Procházková, 
prozaička

Já nezpochybňuji roli Se-
nátu, ale dnešní stav záko-
nodárců horní komory mi 
připomíná takovou partu 
tlustokožců, kteří v sobě ne-
mají žádnou energii, natož 
kuráž. Několikrát jsem tam 
byla na návštěvě, jednou 
jsem k  nim i  mluvila a  jsou 
opravdu jako takové hodně 
napapané ryby v  akváriu. 
Není tam ani ta energie, která 
je ve Sněmovně. To je aspoň 
energie nějakých handlířů, 
kteří se dohadují o  svých 
kšeftech, ale tady ne, tady 
jsou to takové hodně
unavené ryby. A  protože se 
obávám, že v brzké době tady 
budou snahy o změnu ústavy, 
tak si myslím, že je nutné, aby 
se aspoň z  jedné třetiny ten 
Senát trošku probudil a  těm 
změnám zabránil, protože 
půjde o další krok k omezení 
suverenity naší země a  mys-
lím si, že zrovna Marek Obr-
tel je ten člověk, který to vlas-
tenectví má takříkajíc v krvi, 
a  navíc má velké zkušenosti, 
takže já bych ho velmi ráda 
podpořila, aby se do té horní 
komory dostal.

Zdeněk Zbořil, 
politolog

Já se přimlouvám za někoho, kdo kandiduje buď 
do Poslanecké sněmovny, nebo do Senátu teprve 
snad potřetí v životě, protože jsem považoval za 
svoji povinnost, abych jako politolog do toho 
příliš nemluvil, ale zdá se mi, že ta současná doba 
je tak komplikovaná, lidi jsou tak zklamaní tím, 
co se tady odehrává, že je třeba ukázat prstem 
na lidi, kteří jsou jednak morálně integrovaní, 
kteří jsou vzdělaní, kteří cítí odpovědnost vůči 
své vlasti, vůči svému národu a vůči demokracii 
a jsou také ochotní pro to něco riskovat.
Pana doktora Obrtela znám asi tři roky, ale zatím 
mě přesvědčil o  tom, že všechny ty potřebné 
vlastnosti, o kterých si myslím, že by politik měl 
mít, právě on má. Nejde jen o jeho tříletou zku-
šenost ze zahraničních misí a to, že viděl, jak ty 
koloniální války, jichž se účastníme, probíhají, ale 
jde také o to, že chce pomáhat lidem, že přestože 
se vzdal všech vyznamenání, když to považoval 
za nedůstojné, aby jimi byl ověnčen, což mám 
pocit, že je od roku 1938 teprve první případ 
toho, že důstojník české nebo československé ar-
mády něco udělal, ale také to, že je i ve své profesi 
orientován na pomoc lidem a také, že ctí tradiční
hodnoty, jako je třeba rodina, ale také obrana ná-
roda a obrana vlasti.
O  tom sice mnozí politici mluví, ale jakmile 
vstoupí do dveří Poslanecké sněmovny nebo 
Senátu, tak na to velmi rychle zapomínají. A  já 
si myslím, že pan doktor Obrtel je právě jeden 
z mála, u kterého můžeme doufat, že se tomu tak 
nestane. Troufl bych si tvrdit, že ta naděje do něj 
vkládaná nebude zklamána.

Jan Korál, 
aktivista

V  dnešní době schází našim 
politickým představitelům pře-
devším mravní kvality, porozu-
mění problémům v naší zemi a
schopnost vzdorovat zlořádu, 
který v  politice často panuje. 
Pokud snad Marka Obrtela 
dosud neznáte, můžete se pře-
svědčit z  jakéhokoliv jeho ve-
řejného vystoupení, kterých je 
na internetu dostatek, že právě 
takové vlastnosti mu nechybí. 
Můžete si být jisti tím, že Marek 
se nikdy nenechá zkorumpovat, 
zmanipulovat nebo zastrašit, že 
je schopen se podívat na každý 
problém s nadhledem, který je 
pro politika potřeba a že bude 
mít vždy na paměti zájem
celého národa, a  nikoliv jen 
nějaké zájmové skupiny. Také 
jeho rozhodnutí kandidovat 
na kandidátce České strany 
národně sociální je výsledkem 
promyšlené úvahy, protože se 
jedná o stranu, ve které je řada 
schopných a  důvěryhodných 
lidí, která má před sebou slib-
nou budoucnost. Právě takové 
lidi v  české politice potřebu-
jeme. Podpořte proto Marka 
Obrtela do Senátu a  bude to 
prospěšné pro nás pro všechny.

�>�����G������
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1. „Mohla bych vyjmenovat všech-
no, co se učí už děti ve školách – že 
Senát je ústavní pojistka a díky po-
stupnému volení nepodléhá nála-
dám ve společnosti, že je nerozpus-
titelný, takže v  případě rozpuštění 
Poslanecké sněmovny může, zjed-
nodušeně řečeno, přijímat zákony, 
že schvaluje soudce Ústavního 
soudu. Ale hlavní význam je podle 
mého názoru jiný, což potvrdí každý, kdo někdy jednání Senátu 
viděl. Na rozdíl od Poslanecké sněmovny se tam politici nehádají 
a neurážejí, ale diskutují a jednají. Je to o politické kultuře a respektu 
k jiným názorům, což je dáno možná minimálním věkem senátorů, 
který stanovuje zákon, a možná taky tím, že jsou voleni na šest let 
a nepotřebují se každý den předvádět před televizními kamerami. 
Stejně důležitá je podle mě i role, kterou mají senátoři ve svých re-
gionech. Nesedí totiž v Praze tak často jako poslanci, a díky tomu 
mají dost času žít doma mezi svými sousedy, zjišťovat jejich potřeby 
a problémy a ty pak přinášet jako podněty při jednání Senátu.“
2. „Upřímně: před volební kampaní jsem naznala ani jména dřívěj-
ších senátorů, natož že bych věděla o nějakém jejich přínosu pro náš 
region... Teď všichni samozřejmě známe paní Sekaninovou. Já osob-
ně jsem jí před dvanácti lety po prvním zvolení fandila a těšila se, že 
Prostějovsku pomůže, ale dost jsem se spletla. Protože jsem soudná 
a  je mi jasné, že proti své soupeřce ve volbách můžu být zaujatá, 
zeptala jsem se i  svých kamarádů a známých, nejen voličů ANO. 
A odpověď byla vždy stejná: Všichni si paní Sekaninovou vybavují 
jen jako kladečku věnců a střihačku pásek! V lepším se setkali s tím, 
že poslala cenu do tomboly na ples hasičů nebo dětský den. Já si ale 
práci senátorky představuji úplně jinak.“
3. „Oslavila bych to s přáteli a pak se šla po náročné volební kampani 
pořádně vyspat, co jiného taky můžete v noci ze soboty na neděli dě-
lat. (úsměv) Ale vážně: Určitě bych nečekala na první jednání Senátu, 
pustila bych se do práce hned. Což jsem vlastně už udělala – v Senátu 
ještě zdaleka nejsem, ale už jsem se setkala se třemi ministry - financí, 
pro místní rozvoj, zdravotnictví. A v tom chci hned po svém zvolení 
pokračovat. Senátor nemá sedět ve své kanceláři na Malé Straně, ale 
má běhat po Praze a otevírat ty správné dveře, které pomohou Pros-
tějovu, ale i všem menším městům v regionu a obcím, dobrovolným 
hasičům nebo fotbalovým klubům na vesnicích, kde lidi dělají více 
práce pro naše děti než všichni protidrogoví koordinátoři. Navíc zdar-
ma a ve svém volném čase. Pro tyhle srdcaře chci v Senátu pracovat 
a pomoci jim.“ 
4. „Potěšily mě kurzy sázkových kanceláří, které posílají do druhého 
kola mě a paní Sekaninovou. Podle bookmakerů zatím vede, ale to 
se dalo očekávat, jako dlouholetá senátorka měla na startovní pásce 
jasnou výhodu. Já jsem byla osm let starostkou malé obce, takže ve 
volební kampani teď představuji své plány všem dalším obyvatelům 
Prostějovska. A když mluvím s lidmi od Konice až po Brodek u Pře-
rova, cítím velkou podporu, chtějí změnu a říkají, že mi to tam určitě 
‚hodí‘. Tak snad to není jen proto, že jim dávám vařečku a kuchařku 
s recepty na tradiční hanácké pokrmy.“ (smích)

( 11SENÁTNÍ VOLBY 2018

��������	�������
����������
��
Rekordní počet jedenácti kandidátů či kandidátek bude už 

tento víkend v pátek 5. října a v sobotu 6. října usilovat o hla-

sy voličů ve volbách do Senátu České republiky za volební 

obvod číslo 62 - Prostějovsko, Tovačovsko a Kojetínsko. A tak 

všem jedenácti kandidátům položil Večerník v rámci speciální 

přílohy kvarteto shodných otázek. Jejich odpovědi mohou 

být vodítkem pro voliče při jejich rozhodování, komu dají dů-

věru v zastupování v horní komoře Parlamentu ČR na příštích 

šest let. Odpovědi aspirantů jsme seřadili podle abecedního 

pořádku. Bohužel drtivá většina nechala upřímnost za dveřmi 

a až na kandidátku ODS se neodvážila konkrétně natipovat 

dvojici úspěšných, což je čtenářům bezesporu ke škodě...

OTÁZKY PRO KANDIDÁTY DO SENÁTU ÈR
1. Jaký je dle vašeho pohledu význam Senátu ČR?
2. Co podle vás přinesli senátoři za Prostějovsko, Kojetínsko 
     a Tovačovsko pro tento obvod v minulosti?
3. Co byste v případě volebního úspěchu udělal coby senátor či senátorka
     jako první věc?
4. Koho v senátních volbách tipujete do finále, tedy do druhého kola? 
    A jak vidíte své vlastní šance?
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dìní kolem voleb
www.vecernikpv.cz
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1. „Velmi často se po-
užívá klišé, to je, že 
Senát je pojistka 
demokracie. Měli 
bychom Senát 
spíše vnímat jako 
součást státního 
systému (prezident, 
Senát, Poslanecká sně-
movna, vláda a soudy), kde j s o u 
pravomoci vyváženy tak, aby stav a vývoj 
společnosti byl demokratický. Senát má ne-
zastupitelné funkce. Nelze bez něj změnit 
ústavu. Opravuje zákony z Poslanecké sně-
movny, schvaluje ústavní soudce a v případě 
rozpuštění Poslanecké sněmovny přebírá Se-
nát její pravomoci. Neexistuje tedy bezvládí 
a chaos. Senát je tedy součásti systému brzd 
a protivah, v němž se vzájemně kontrolují 
jednotlivé vrcholné státní instituce. To, že 
lidé nemají kladný vztah k Senátu, slýchám 
často. Rozumím jim, ale je třeba si říci, že 
právě bez vyváženosti pravomocí, bychom 
mohli být velmi snadno ohroženi totalitou.“

2. „Já budu mluvit za sebe. Už jsem mno-
hokrát veřejnost seznámila s výsledky své 
práce. Tak jen v kostce. V Senátu jsem byla 
zpravodajkou třiceti zákonů a navrhovatel-
kou osmnácti. Například zákona o zaměst-
nanosti, zákoníku práce, zákona o sociálních 
či zdravotních službách. Další okruh je prá-
ce pro region. Lidé i instituce mají otevřené 
dveře v mé kanceláři a v Senátu jako institu-
ci. Organizuji semináře pro odbornou veřej-
nost i vernisáže pro umělce, pomáhám ob-
cím získávat potřebné informace a rady, kde 
a jakou formou se mohou ucházet o dotace a 
čerpat je. Senátor je přímým vyslancem oby-
vatel svého regionu v politice. Má být proto 
po ruce starostům i občanům, pomáhat jim 
svým vlivem a zkušenostmi.“

3. „Poděkovala lidem za důvěru a účast ve 
volbách. Vzhledem k tomu, že nejsem nově 
kandidující, mám na stole více rozdělaných 
zákonů, především v oblasti zdravotnictví a 
sociální. Odpověď by byla příliš dlouhá, tak 
uvedu jen heslovitě témata: důstojný život 
seniorů, dostupné bydlení, malometrážní 
byty, kvalitní sociální služby (terénní služby, 
asistenční služby), podpora rodin s dětmi, 
podpora státu samoživitelským rodinám 
při vymáhání alimentů, spravedlivé a vyšší 
mzdy, vyšší ochrana a bezpečnost práce.“

4. „Začnu odzadu. Když něco dělám, tak je 
to vždy naplno. Proto jsem dříve i dnes vě-
řila, že to občané vidí a budou mě i nadále 
podporovat a ve volbách uspěji. Nikoho si 
netroufnu tipovat, protože se soustřeďuji 
na svoji práci a pozitivní kampaň. Nezabý-
vám se pozitivními, ani negativními vyjá-
dřeními ostatních kandidátů. Politiku vní-
mám jako službu a ne jako boxerský ring.“ 
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1. Jaký je dle vašeho pohledu význam Senátu ČR?
2. Co podle vás přinesli senátoři za Prostějovsko, Kojetínsko 
     a Tovačovsko pro tento obvod v minulosti?
3. Co byste v případě volebního úspěchu udělal coby senátor či senátorka
     jako první věc?
4. Koho v senátních volbách tipujete do finále, tedy do druhého kola? 
    A jak vidíte své vlastní šance?
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1. „Ve škole bych žá-
kům napsal nej-
v ý z n a m n ě j š í 
funkce: Za a) 
důležitý je sou-
hlas Senátu se 
jmenováním 
členů Ústavního 
soudu – to tvoří 
protiváhu prezi-
dentu republiky (ten 
jmenuje) a Poslanecké sněmovně. To je ona 
pojistka demokracie. Za b) důležitá role v ob-
dobí, kdy je rozpuštěna Poslanecká sněmovna 
– nahrazuje její činnost. Za c) role ‚strážce ústa-
vy‘ – bez souhlasu Senátu nelze změnit ústavu 
a ústavní zákony. Za d) Senát může zamítnout 
nebo pozměnit zákony, které prošly Poslanec-
kou sněmovnou. Ta je však může přehlasovat 
nebo schválit pozměňovací návrhy. Za e) Senát 
projednává návrhy zákonů, mezinárodních 
smluv, petice, vyjadřuje se k  legislativním ná-
vrhům EU. Za f) Senát pořádá veřejná slyšení 
výborů a komisí Senátu. Řeší se aktuální otázky 
z různých oblastí.“
2. „Pokud jsem sledoval profil Boženky Sekani-
nové, za jejího působení v Senátu šlo především 
o spolupráci s  obcemi na různých projektech, 
podporu spolkové činnosti, společenských, 
sportovních a kulturních akcí. Podílela se na 
tvorbě řady zákonů. Vím, že její aktivity směřo-
valy do oblasti zdravotní a sociální péče a byly 
smysluplné a ku prospěchu postižených a seni-
orů. To je těch, kteří potřebují pomoc nejvíce.“
3. „Na tuto otázku se špatně odpovídá.... Nerad 
předbíhám, opravdu vrchovatě ctím vůli voličů.
Ale dobře. Poděkoval bych svým voličům. 
Velmi hlasitě pak své rodině, což je největší 
podporovatel a úžasný pomocník. A také ka-
marádům a přátelům z našeho hnutí Pévéčko, 
protože táhli moji kampaň bez ohledu na čas, 
který mohli věnovat třeba svým rodinám a 
koníčkům. Ale máte-li na mysli přímo   Se-
nát, začal bych plnit to, co jsem slíbil. Naplno 
pracovat. Zajímat se o to, co lidi trápí a hlavně 
dávat jim odpovědi. Mé úsilí by od počátku 
směřovalo zejména k  problematice školství – 
ke zpackané inkluzi, zanedbanému učňovské-
mu školství, postavení ředitelů škol, nebezpečí 
elektronických médií. A také ke spravedlivému 
přidělování sociálních dávek v kontextu s péčí 
o postižené a znevýhodněné občany s  cílem 
konečně striktně zamezit zneužívání sociální-
ho systému.“ 
4. „Šanci mají všichni. Jsem sportovec a vím, 
že nikdy nemá ani favorit dopředu vyhráno. 
Některé kandidáty bude posunovat strana, jiné 
osobnosti budou volit voliči, kteří sdílejí stejné 
prostředí a podobné smýšlení kandidáta, někde 
bude mít zelenou tradice, u jiných vyhraje kan-
didátova profese. Je v tom mnoho proměnných. 
Když jsem vstoupil do onoho klání o senátorské 
křeslo, chci být důstojným soupeřem ostatním. 
Respektuji jejich vidění světa, zaměření na pro-
blémy, které chtějí řešit, politickou příslušnost. Já 
nabízím to, co dělám celý život. Pracovat pro lidi, 
umět naslouchat a řešit jejich problémy, rozho-
dovat více srdcem než hlavou. Jsem přesvědčen, 
že mám voliče čím oslovit. Jsem bojovník. Tedy 
věřím...“
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1. „Roli Senátu 
P a r l a m e n t u 
České re-
publiky vní-
mám jako 
n e s m í r n ě 
důležitou. 
Senát je 
svébytný při 
schvalování no-
vel Ústavy. A zde 
jeho důležitost narůstá. Jde o otázky bez-
pečí občanů, svobody, například práva 
na držení zbraní, které má být omezeno 
nesmyslnou evropskou směrnicí. Mám 
připravené zcela konkrétní návrhy novel 
Ústavy či Listiny základních práv a svo-
bod, které se právě těchto aktuálních té-
mat a ohrožení týkají. Senát rovněž fun-
guje jako místo, kde je možné opravit či 
dokonce zamítnout některé zákony z Po-
slanecké sněmovny.  A věřte mi, prosím, 
že je to někdy opravdu velmi potřebné.“
2. „Protože v tuto chvíli do Senátu kandi-
duji, domnívám se, že není příliš vhodné, 
abych se právě teď vyjadřovala k práci se-
nátorů dosavadních. Na práci pana Kava-
na si již nevzpomínám. Pokud jde o pana 
Koláře či paní Sekaninovou, myslím, že 
by bylo mnohem lepší, kdyby se redakce 
Večerníku obrátila s dotazem přímo na 
ně...“
3. „Určitě bych se vzhledem ke své pro-
fesi lékařky věnovala otázkám ochrany 
zdraví. A s tím souvisí i podpora mlá-
dežnického sportu. Pokusila bych se 
například vyjednat podporu výstavby pl-
nohodnotného padesátimetrového pla-
veckého bazénu v Prostějově. Jde nejen o 
sport, ale i nutnou podmínku pro výuku 
plavání široké veřejnosti nejen z města 
Prostějova, ale i z okolních obcí. Zkuše-
nosti záchranářů ze zahraničí říkají, že 
právě podpora výstavby a provozu řád-
ných plaveckých bazénů je jako prevence 
utonutí nezbytná.“
4. „Věřím ve vítězství! Vše je samozřejmě 
v rukou voličů a já se snažím udělat vše 
pro to, aby měli důvod zvolit právě mě.“
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1. „Senát České re-
publiky je záko-
nodárný orgán. 
Jeho úlohou 
je nastavovat 
zákonné nor-
my tak, aby 
stát plnil své 
klíčové úlohy: 
zajišťoval naplňo-
vání a vymahatelnost 
základních práv všech obyvatel  státu dekla-
rovaných v Ústavě ČR a Listině základních 
práv, která je součástí Ústavy. Má chránit 
slabé a podporovat silné v naplňování je-
jich cílů. Každý senátor zastupuje občany 
svého volebního obvodu, aby na plénu 
Senátu předkládal k řešení konkrétní pro-
blémy svého regionu. Specifikou Senátu je, 
že je nerozpustitelný a že ke změně Ústavy 
jsou třeba dvě třetiny z jedenaosmdesáti se-
nátorů. Tím se Senát jako jakási ‚rada star-
ších‘ stává pojistkou pro zachování ústavní 
demokracie v těžkých dobách. A to je také 
velmi důležité.“
2. „Někteří dřívější senátoři podporovali 
naše starosty v   jednáních na minister-
stvech. Tak se dařilo v našem regionu řešit 
rozvoj infrastruktury od výstavby škol, 
domů pro seniory, komunikace a další. Na 
tuto dobrou tradicí bych chtěl navázat a 
budu usilovat, aby problémy lidí na Hané 
i Drahanské vrchovině byly opět v Senátu 
více slyšet.“
3. „Rozhodně se chci zúčastnit jednání 
obecních zastupitelstev všech obcí regionu. 
Chci se zastupiteli mluvit o problémech 
obce a aktivně je řešit tam, kde se mají řešit. 
Samozřejmě především v Senátu. Často ale 
senátor může být tím,   který zprostředko-
vává další jednání. Mám na mysli třeba pro-
blematiku Protivanova, kde přes veškerá 
jednání na odboru dopravy nebyl v obci 
povolen jediný přechod pro chodce přes 
velmi frekventovanou komunikaci. Podob-
ných problémů mají obce celou řadu a se-
nátor v jednáních může pomoci.“ 
4. „Ve své práci učitele, ředitele školy i ná-
městka ministra jsem se snažil být k lidem 
upřímný, otevřený a dávat jim svou důvěru. 
A mám zkušenost, že se lidé dříve či poz-
ději začali stejně chovat i ke mně. Popíral 
bych sám sebe, kdybych se teď choval jinak. 
Důvěřují lidem, že rozhodnou dobře, ale 
tipovat nebudu.“
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1.  „Senát jako sou-
část Parlamentu 
ČR je nezastu-
pitelnou po-
jistkou naší 
d em o k rac i e. 
Podívejme se 
na to jen z hle-
diska voleb. Pře-
devším s ohledem 
na složení našeho Se-
nátu, které se tak často nemění s ohledem 
na zrovna vítěznou politickou stranu. Dů-
kazem toho je například dnešní politický 
matador, hnutí ANO, které sice nyní vlád-
ne v naší zemi, ale v Senátu se mu nedaří. 
Víte, kolik má hnutí ANO senátorů? Má 
jich sedm. To je docela málo z 81. Je to jen 
5,67 %, a když to porovnáme s posledním 
sněmovním výsledkem tohoto hnutí, kde 
získalo 29,64%, to jest osmasedmdesáti 
mandátů z dvou stovek. Domnívám se, že 
je to dostatečná odpověď na vaši otázku.“
2. „Nic, co by bylo nad rámec jejich povin-
ností senátorky nebo senátora. Někde se 
nechat vyfotit, především v  období před 
volbami, přece neznamená, že na tom mám 
hlavní zásluhu!“
3. „Určitě bych opět navštívila všechny sta-
rosty a starostky našeho senátního obvo-
du a začala domlouvat konkrétní podoby 
spolupráce. Komunikace s  komunálními 
politiky je podle mě základem dobré práce 
v horní komoře našeho Parlamentu.“
4. „Samozřejmě, že sebe. (úsměv) Kdybych 
si nevěřila, tak bych do toho přece nemoh-
la jít! A pokud se mě ptáte, s kým bych se 
chtěla ve  druhém kole utkat, tak určitě 
s  paní Sekaninovou. Reprezentujeme úpl-
ně odlišné politické přístupy k práci sená-
tora. Já chci zůstat obyčejnou učitelkou, ale 
prosazovat své názory. Proto bych se také 
svého platu učitelky vzdala ve prospěch 
naší školy a pracovala v Senátu na plný úva-
zek. Učení bych se do té míry, kterou by mi 
práce senátorky a samozřejmě vstřícné ve-
dení školy dovolovaly, vzdát nechtěla. Chci 
zůstat v reálném světě, nikoliv se na šest let 
ztratit v  chodbách Valdštejnského paláce. 
Jen tak můžu aktivně pomoci více než sto 
tisícům voličů mého volebního obvodu.“
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1. „Nejčastější argumen-
tací je, že se jedná o 
pojistku demokra-
cie při přijímání 
zákonů Poslanec-
kou sněmovnou 
Parlamentu ĆR. 
Z mého osobního 
pohledu má senátor 
mimořádnou možnost 
cestou zákonodárné iniciativy, tedy předkládáním 
návrhů různých zákonů, napomoci, aby se v naší 
zemi žilo lépe. Já osobně, v případě svého zvolení, 
chci navrhnout tři zákony. Zákon, který zruší sou-
kromé exekutory, aby skončil tento obchod s lid-
ským neštěstím, dále zákon o minimálním státem 
garantovaném důchodu, aby se zlepšila životní situ-
ace seniorů, a zákon o uznání moravské národnosti, 
protože Morava a Slezsko nejsou žádné Česko.“ 
2. „Obávám se, že pro obyčejné lidi nic pře-
vratného.“
3. „Poděkoval bych lidem za důvěru a začal makat 
na zrušení soukromých exekutorů, uzákonění mi-
nimálního důchodu a moravské národnosti.“
4. Tuto otázku nechávám na voličích. Oni nejlépe 
vědí, co je štve a kdo z nás kandidátů jim co nabízí, 
aby se v naší zemi žilo lépe. Mně vadí soukromí 
exekutoři, žebrácké důchody našich prarodičů a 
to, že nás Moraváky v Praze často neberou vážně. 
A to chci v případě svého zvolení změnit!“
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1. „Senát považuji za 
významnou po-
jistku demokra-
tického vývoje 
v naší zemi. Měli 
by v  něm sedět 
zastánci hodnot 
a principů, které u 
nás platí vždy a bez 
ohledu na to, která po-
litická strana je zrovna u moci. Lidé vzdělaní, 
moudří a zkušení. Proto se nebráním myšlence, 
aby jako čestnou funkci zastávali místo v Senátu 
představitelé významných vysokých škol, hos-
podářských komor, Akademie věd, církevních 
organizací či řemeslných cechů.“
2. „Posledních dvanáct let tábořila v Senátu paní 
Božena Sekaninová. Jistě za tuto dobu udělala 
pro nás spoustu pozitivních věcí, ale momentál-
ně si bohužel na nic nemohu vzpomenout...“
3. „Zašel bych do kostela Povýšení sv. Kříže a 
tam požádal Boha Otce, aby mi dal odvahu 
ovlivňovat věci, které ovlivnit mohu, pokoru,  
abych se nesnažil ovlivnit to, co ovlivnit nemo-
hu, a o moudrost, abych dokázal rozlišit mezi 
prvním a druhým.“  
4.  „Já tipuji především výsledky sportovních 
utkání. (úsměv) U věcí, které považuji za důleži-
té, se snažím přispět k dobrému výsledku svým 
vlastním nasazením a svojí prací. A pak s poko-
rou, ale i pořádnou porcí napětí vyčkám, jak 
moji snahu ocení ti, od kterých se to ve volbách 
očekává, a kolik přátel a známých se za plame-
nem té mojí svíčky vydá.“
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1. „Já se netajím tím, že 
jsem v rámci existující za-
stupitelské demokracie 
příznivcem jednoko-
morového Parlamen-
tu ČR, a to ještě s Po-
slaneckou sněmovnou 
o sto jedna křeslech. Na 
druhé straně ale v tuto 
chvíli Senát máme, i v něm se 
samozřejmě rozhoduje o podobě zákonů naší země 
a chceme-li prosadit některé své názory, případně 
iniciovat změny našeho politického a právního sys-
tému, nelze to udělat nikde jinde, než v Parlamen-
tu. Takzvané tradiční politické strany se dokonale 
postaraly o to, aby jejich impérium v  Poslanecké 
sněmovně bylo téměř nedobytné z hlediska vo-
lebního zákona a možností menších politických 
stran proniknout do Poslanecké sněmovny, navíc 
vytrvale šíří klišé, že volit menší strany se nevyplatí, 
protože to nemá žádný smysl. Z tohoto pohledu je 
Senát skutečnou příležitostí ukázat, že existuje poli-
tický subjekt, který je schopen a má zájem (jakkoliv 
to má a měl by to v případě zvolení velmi obtížné) 
změnit kurz současné politiky směrem k obraně 
národních zájmů a prosperitě naší země, nikoliv 
nadnárodních korporací, které zcela ovládají napří-
klad Evropskou unii. Já věřím, že volby do Senátu 
nejsou až tak úplně o politických stranách, ale také 
o lidech, kteří se rozhodli kandidovat a o kterých si 
mohu zpětně zjistit, jak žili, co psali, říkali a dělali 
například deset a více let zpátky a co je ve skuteč-
nosti vede k tomu, aby usedli do senátního křesla.“
2.  „Já za sebe musím říci, že o žádné ‚přelomové‘ 
věci nevím. Také jsem práci jednotlivých senátorů 
v rámci obvodů nikdy nezkoumal. Co jsem však na 
druhou stranu vždy sledoval pečlivě a v posledních 
letech dokonce programově, byl způsob hlasování a 
předchozího vyjadřování se k jednotlivým důležitým 
událostem a stěžejním momentům v životě naší vlas-
ti a jejich občanů. Také proto se dnes ‚nestačím divit‘, 
zejména pravidelně v období před volbami, kolik 
máme v politice vlastenců a jak mají mnozí trvale na 
paměti dobro a šťastnou budoucnost národa.“
3. „Nemohu stejně jako nově zvolený prezident ČR 
říci, že jako první pojedu na Slovensko. (úsměv) 
Takže bych zcela jistě poděkoval svým voličům za 
jejich důvěru, kterou nezklamu, protože jsem již 
mnohokrát v životě prokázal, že jsem ve svých ná-
zorech pevný a neuplatitelný a neohýbám hřbet, 
pokud jsem nucen k nepravostem a bezpráví. Ná-
sledně bych se od první chvíle pustil do práce, pro-
tože smyslem mé kandidatury není užít si senátní 
‚trafiky‘, jak mnozí Senát nazývají, ale nastolit v Se-
nátu nová a velmi podstatná, dosud neřešená téma-
ta z našeho každodenního života. Samozřejmě také 
iniciovat debatu o legislativních změnách na tato 
témata, která znáte z mých letáčků a novinových 
článků.“
4. „Mě by naopak zajímalo, jakou odpověď ode mě 
očekáváte... (se smíchem) Já netipuju a nenechávám 
se unášet na vlně euforie ze snadného vítězství, 
ale také se nehodlám trápit pocitem, že bojuji s 
těmi ‚velkými a tradičními‘, neporazitelnými parla-
mentními stranami, které mají nesrovnatelně lepší 
výchozí podmínky a možnosti. Tak to prostě je a s 
tím jsem do toho šel. Věřím tomu, že lidé ocení mé 
znalosti a osobní zkušenosti, nekontroverzní minu-
lost, názorovou konzistenci a také pohnutky, které 
mě do senátních voleb přivedly.“

JAK DOPADNOU

VOLBY
V OBVODĚ č.62...
* podrobné on line

zpravodajství z Prostějovska

* reportáže přímo z volebních

 štábů jednotlivých 

kandidátů a kandidátek

* ohlasy úspěšných

i neúspěšných kandidátů

* názory voličů přímo 

z místností, kde se vše 

odehrává

* zajímavé fotografi e a 

videa

... a hlavně PRŮBĚŽNÉ
A KONEČNÉ VÝSLEDKY

stačí kliknout
na www.vecernikpv.cz
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